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P
rvi intervju sa Oqom radila sam 5. marta 1998, u wenoj ku}i na

Kosan~i}evom vencu. Razgovor uz ~aj, slatko od latica ru`a, u

prostoru protkanom nekom finom ruskom setom, wenim platnima,

mistikom i zlatom... Se}am se da sam je pitala, jesu li sve prave

qubavi tu`ne, a Oqa je odgovorila: 

– Mo`da ne u op{tem toku stvari. Qubav je u su{tini ose}awe

kojim se od neke druge osobe tra`i istovetnost. Ako se u tom ose}awu

razlikujete za milimetar, to opet nije va{a mera. Qubav bi trebalo

da bude savr{ena, ali ona uporno izmi~e tom savr{enstvu. Jedan

obi~an dan razbija pitawe emocija. U mno{tvu susreta, obaveza,

poslova – qubav izmi~e.

Drugi intervju je ra|en 2004. godine tokom martovske izlo`be

Oqe Ivawicki Reciklirana istorija umetnosti, stanari Kosan~i}evog

venca 19 i fenomeni 21. veka, kada je „razigrani pop-art” pre{ao u

koncept razvijawem xinovskog „svitka prolaznosti” na podu galerije, na

kome su posetioci ostavqali svoje tragove. 

Tre}i intervju radile smo nedavno, u martu ove godine, u istom

prostoru, istom okru`ewu, sa istom energijom. I Oqa je bila ista.

Fascinantna i misti~na, vi{estruko talentovana za umetnost,

filozofiju, `ivot, ali pre svega `ena, u punom i pravom smislu koji bi

trebalo da podrazumeva ta re~, taj svet – sve od nivoa arhetipa do
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„Za mene je slikarstvo, a samim tim 

i stvarawe, samo put da do kraja 

svog `ivota ne stignem praznog srca
„

– zabele`ila je Oqa Ivawicki u svom

dnevniku 8. jula 1969. godine. 

Na vest o wenoj smrti objavqujemo 

jedan od wenih posledwih intervjua,

ra|en u martu ove godine.
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su tokom evolucije poneli? A wih ima desetine hiqada vrsta.

Mo`da je wihova funkcija upravo u tome da nam poka`u kakav je

univerzum, kakva je na{a galaksija. Ponekad pomislim da }e kada se

sakupe sve slike svih satelita koji kru`e oko nas, opisati paukovu

mre`u. Kao {to jedna jedina }elija u na{em organizmu zna sve o

nama, a mi jo{ uvek ne znamo skoro ni{ta o woj. 

Videti takve slike, zahteva poseban dar. Nekada je to dar

jednog trenutka, dana. Jednostavno poklon.

Œ Umetnik uvek stvara svoj svet – neku novu stvarnost. Kako

izgleda Va{ svet, ko su wegovi `iteqi, za{to su iz nekih

dalekih svetova dospeli na Va{e platna?

– Posledwih godina, to je vi{e nego o~igledno, u strahovitom

je usponu lepota dizajna. To su sada ve} neki kosmi~ki oblici.

Najnoviji modeli automobila su neopisivo lepi, ta estetika kao da

nije ovozemaqska. Mada sam se ja i ranije susretala sa takvim

oblicima, wih ima i na mojim ranijim platnima.

Œ [ta je to na ~emu sada radite?

– Slika je intrigantnog naslova. Nisam je zavr{ila. Boqe da

je ne uradim onako kako sam je nazvala. Za sada sam je ostavila da

bude tu negde, kao po~etak. 

Œ Kako se zove ta slika?

– Slika se zove Stra{ni sud. Zato sam odlu~ila da malo

odlo`im wen zavr{etak. Zaista sam se upla{ila kada sam po~ela

da je radim. Moje kolege umetnici iz nekih ranijih vremena radili

su slike sa tom tematikom, decidiranom, kona~nom. Jer posle toga

vi{e ni~eg nema. A okru`eni smo sudijama i procesima, uvu~eni u

u`ase, a da vi{e nikome nije va`no ko je zaista kriv. Svaki dan se

donose neki novi zakoni, i u tom obiqu, u tom moru papira, ~ovek

mora da se zapita nije li, u stvari, on sam kriv. Jer ko }e

pro~itati sve {to je propisano? Ko zna o {ta smo se mi sve

savremenosti. Zavr{avale smo razgovor i Oqa je, spremaju}i se za

modnu reviju, prokomentarisala: @eqa mi je da jo{ jednom obujem

cipele sa visokim potpeticama, ba{ visokim, tankim, bar 12

santimetara… 

Se}am se, pomislila sam kako ta i takva energija – nikada ne

umire.

Ro|ena u braku majora Vasilija Jakovqevi~a Vasiqenka

Ivawickog i Veronike Mihajlovne Pijatrovske, kao jedino dete, Oqa

Ivawicki je u svojim venama ponela gustu rusku krv velikog

umetni~kog i genetskog nasle|a. Takav potencijal, uz odgovaraju}i

raspored planeta, na~inio je od Oqe neverovatnog trka~a, onog koji

u trci s vremenom sti`e pre wega, a onda, sa dalekih, za nas

smrtnike nedosawanih predela na{e budu}nosti ili podsvesti, Oqa

nam vra}a slike – opomene. Kre}u}i se kroz vreme u svim pravcima,

Oqin talenat se ne iscrpquje samo na op{tim mestima slikarstva i

istorije: Tajna ve~era, Boj na Ivankovcu 1805, Boj na Deligradu

1806, ve} nas proro~anski pita „@elite li per{ing za doru~ak na

travi” (1972 ), pokazuje nam „Religiju jednog boga” (1995 ), „Ajkule i

qude ajkule”. To ~ini onom savr{enom me{avinom snage i ne`nosti,

svojstvenom retkim `enama. Bogdan Duki} je u tekstu jednog od

kataloga koji su pratili wene izlo`be zapisao: „Nikada tvrdo, uz

gnev i pomamu. Weno je duhovno tkawe takvo da se sti~e utisak da ni

trwe sa ru`e ne bi odsekla, nego ga samo zaoblila, da ne bode sve i

svakog, nego samo onog ko silinom potegne na taj lepi cvet”.

Œ Sudbinom odre|eni ili pojedina~nim energijama

oblikovani, na{i `ivoti se odvijaju na razli~ite na~ine. [ta

je to {to je odredilo Va{ `ivot, {to ga je u~inilo ba{

ovakvim kakav jeste? To naravno mogu biti qudi, doga|aji,

procesi, izbori, mirisi, trenuci...

– Verovatno mnogo toga. Sve {to nam se de{ava odre|uje na{e

sudbine. Mo`da i ono pre ro|ewa, ukoliko si reinkarnacija

nekoga, a ja verujem da mi to jesmo. @elim da verujem da se u ve}ini

slu~ajeva du{e vra}aju, da zavr{e ne{to {to nisu stigle da urade,

ili da poprave ne{to {to su kvarile tokom prethodnog `ivota.

Verujem u to, jer bi bilo stra{no da se ra|amo samo kao materija,

bezdu{na. ^ak ne verujem ni da materija nema svoj duh. Ako volim

nekakav predmet, poput ove lupe koju dr`im, automobila ili ma{ine

za ve{, ja verujem da i oni prema meni ose}aju isto – da me vole, da

imaju to ne{to {to mi zovemo ose}ajnost, qubav, {to nije

opipqivo, vidqivo, {to je pre fluid, omota~. [ta je uticalo na moj

`ivot? Pre svega to {to sam `ivela od sredine dvadesetog veka ka

ovamo, se}awa na Drugi svetski rat, na ovaj posledwi rat koji je

beskrajno dugo trajao. Kao {to rekoh, sve nas odre|uje. Po~etak i

prapo~etak, linija na dlanu, zacrtana sudbina. Prvo ~ega se se}am

iz detiwstva jeste miris Meriminog de~ijeg sapuna. Moja prva

senzacija nije do{la preko govora, pogleda. Do{la je preko mirisa,

koji je ostao isti do danas. Sa istom asocijacijom na vodu, toplo,

~isto.

Œ „Za mene je slikarstvo, a samim tim i stvarawe, samo put da

do kraja svog `ivota ne stignem praznog srca” – zapisali ste u

svom dnevniku 8. jula 1969. godine. Koliko je Va{e srce

ispuweno posle svih tih godina rada? 

– Prili~no. Dani su mi pokriveni, sati. Stalno se ne{to

de{ava, stalno ne{to radim, a sve to nekome ne{to zna~i, mo`da

najmawe meni. Zbir svega {to sam uradila posledwih godina ve} se

meri nekim ~udnim jedinicama, koje jo{ nisu nazvane. S jedne strane

to je stra{no rasipawe energije na potpuno razli~ite stvari, ne

samo na slike. Kada samo ponovo pro~itam svoju najnoviju zbirku

poezije koju su objavile Ve~erwe novosti, prosto ne mogu da

poverujem da sam to ja napisala, da je moj mozak u trenutku pisawa

tih re~enica bio do te mere fascinantan. Ima perioda kad to nije

uop{te, kada radi na nekoj drugoj frekvenciji, na druga~ijem modelu

`ivota. Kada nije ukqu~en u spoznaju uloge leptira i pauka u

stvarawu univerzuma. A ti najne`niji primerci su, u stvari,

najbeskrupulozniji. Oni su ti koji treba da nas upozore, upravo

zbog toga {to su tako bezna~ajni, smetaju nam, prave pau~inu... A

nikad se ne zapitamo {ta je ta pau~ina, kakve su te ~arobne niti

koje iscrtavaju sliku univerzuma, kakva su to kraqevska imena koja



– Mogu i ne mogu. Treba i ne treba. Pitawe je koliko je na{a

voqa izra`ena u nekom trenutku i prava odluka, ono {to je najboqe

za nas. Nekada je odlagawe i ~ekawe nekih pravih trenutaka boqi

izbor. Slikarstvo je posebna teritorija, rawiva, povu~ena iz `i`e

javnog `ivota. Slikari su osu|eni da im se stvari de{avaju na

nekom sporednom koloseku. U slikarstvu ne postoji autoput, pa se

zna gde je levo, gde desno, a sve to u tri trake. Film je sebi

obezbedio takav put, i to u tri, ~etiri trake, bez i jednog

bicikliste. Mi vazda prolazimo nekim seoskim putevima. Film ima

Oskare, Zmajeve, Lavove – svoje krize, jer su sve to ve} osvojili,

pauze premeravawa sopstvenih mogu}nosti. U slikarstvu sve to ne

postoji, bar ne tako jasno izra`eno.

Nama nekakav Oskar mo`e da se dogodi

u jednom popodnevu posebne

inspiracije i da zavr{i u ormaru – da

ga niko nikada ne vidi. Nama Oskar

mo`e da ostane u ormaru a da ni mi

sami ne budemo toga svesni.

Œ U Va{oj devoja~koj sobi, kod

gospo|e Mare, ^ubrina 4, negde izme|u

1955. i 1958. godine, bez upotrebe

re{oa, sa kuvawem kafe jednom nedeqno

i ispijawem natenane, `iveli ste, reklo

bi se, asketski `ivot jednog mladog

umetnika. A opet, ne mogu da se otmem

utisku da u toj pri~i ima i neke posebne

poetike. Volela bih da znam kako je iz

perspektive sobe u ^ubrinoj 4 izgledao

`ivot, a kako Vam danas izgleda?

– U ^ubrinoj 4 sam naslikala

Teutu. Dok sam je slikala, `elela sam

jedino da bude lep{a od Monalize, to

je bio moj zadatak. Pre desetak godina

ponudila sam da napravim skulpturu

kowanika, koja bi bila postavqena na

Slaviji i okretala se oko svoje ose,

putawom kazaqke na ~asovniku. I kow i kowanik bi bili zlatne

boje. I {to sam vi{e razmi{qala o tome, sve sam vi{e ponavqala

u sebi, kao kada sam slikala Teutu, da to moraju biti najlep{i kow

i najlep{i kowanik na svetu. Od svih skulptura kowa i kowanika, u

svim gradovima sveta – taj bi morao biti lep{i. 

* Teuta li~i na Vas. 

– Pa, mora da li~i, pomalo. Vidite, to o ~emu vam pri~am nije

se promenilo svih ovih godina. Od tog zahteva ne odustajem. Jer, kako

bi bilo da sam napravila tre}eg kowanika po redu, da su ostali

lep{i Petar Veliki ili Va{ington. To ne bi imalo smisla. 
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ogre{ili, a da i ne znamo. Uostalom, svi ti

zakoni sankcioni{u zlo, za{to ve} jednom neko ne

sa~ini zakon koji }e nagra|ivati dobro? Kako

uop{te `iveti po zakonu, kad ga ne zna{? Kada

sam radila Jedanaestu Mojsijevu zapovest pitala

sam sve oko sebe da mi nabroje onih deset. I

skoro da niko nije znao da mi bez gre{ke nabroji

deset bo`ijih zapovesti. Kako }emo onda znati sve

te zakone kojima nas svaki dan zatrpavaju.

Œ Mnogi nau~nici, sociolozi, psiholozi, 

filozofi tvrde da }e 21. vek biti vek `ena. 

Po Va{em projektu iz 1982. godine za sliku 

Hrist 2000, Hrist je `ena. 

– Za{to da ne? Za{to bi samo mu{karac

podneo patwu ovoga sveta ili ideju o wegovom

spasewu? Va{e pitawe je logi~no. U svetu

mu{karaca zna se ko postavqa pitawa i daje

odgovore. Ako smo mi `ene u prilici da

postavqamo pitawa i odgovaramo na wih, onda

imamo prava da to i naslikamo. Mada je ovo na{e

vreme i daqe vreme mu{karaca, posebno u nekim kulturama. @ena

jo{ uvek nigde nije stigla. ^ak i vo`wa automobila u nekim

dr`avama nije dozvoqena `enama. 

Œ Koja je prava priroda `ene, kako je Vi ose}ate?

– Ose}am je mnogostrano. Sve zavisi od mo`danih kapaciteta

`ene, koliko mo`e u tu glavu da stane i iz we iza|e. Nije re~ o

obimu kukova, veli~ini grudi, du`ini nogu. @ena je onoliko lepa

koliko je pametna. Tako ja ose}am `enu.

Œ U Medijali, negde izme|u 1953. i 1966, i wenom

neobuzdanom avangardizmu, Vi ste pro`iveli mnoge svoje

tada{we nemire i nemirewa. Kako vam to

razdobqe `ivota danas izgleda? Gde je

Medijala na Va{em putu?

– Za mene Medijala ima posebnu vrednost.

To je ona vrsta dragocenosti koja se dr`i u sefu,

povremeno se pogleda, ali je naj~e{}e dovoqno

znati da je tu. Nekada sam se pitala za{to

bogati qudi dr`e svoje vrednosti po sefovima,

{ta }e im kada nisu tu, pored wih, svakog dana.

A sada sam i ja Medijalu pohranila u svesti kao

dragocenost koju ne nosim svakodnevno, kao

ne{to {to nije sasvim moje, jer ima vrednost po

sebi. Bojim se da }e je neko ukrasti. Ponekad mi

slu`i kao ose}aj sigurnosti, zato joj se

povremeno vra}am. Qudi u toku svog neminovnog

mewawa mogu da postanu boqi ili gori – sami

biraju. Pitawe je koliko starewe i propadawe

telesnog uslovqavaju i propadawe duha. Da li je

uvek starewe tako katastrofalno, sa tolikim

poru`wivawem? Ja mislim da nije. E sad, kako

ostariti lepo, veliko je filozofsko pitawe.

Œ Kako prevazi}i sebe, pitawe je koje pre

ili kasnije stoji na putu svake

kreativnosti. Kako ga razre{avate?

– ^esto kod onih koji su napravili remek-

dela vidim proma{aje. To je vaqda neminovno. Volim da pose}ujem

velike muzeje. Dobro je da su velika platna tu, da ih ima, da su

sa~uvana, dobro tretirana. Mada su svojevremeno u londonskoj

Nacionalnoj galeriji sve slike premazali, lakirali i kao

popravili. To vi{e nisu te slike. To su sada neke nove slike sa

starim temama, radile su ih neke sada{we ruke restauratora,

nedovoqno posve}enih. Tako su oni ceo Muzej upropastili. Sve je

glanc novo, o~i{}eno, bez traga vremena. 

Œ Na jednom od crte`a iz studije ruku 1959. godine za „Tajnu

ve~eru ”, koja }e nastati 1983. godine, zapisali ste: „ Sve

te~e po planu moje neminovnosti”. Da li se neki sudbinski

tokovi koji su nam zacrtani mogu ili ne mogu mewati?

1. jul  2009.


